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Document: Acta
Emissor: DGPICE/IEPI

Emissor (DIR3): A04027071

Acta de sessió de la Comissió de Coordinació Educativa de I'Institut per a
l'Educació de la Primera Infància (IEPI)

Identificació de la sessió
Núm.: 6

Caràcter: ordinària
Data: 9 de gener de2024
Horari: de 17:00 a 18:30h
Lloc: videoconferència

Assistents

-Rosa Mas Ramis, directora de I'lnstitut per a l'Educació de la Primera Infància.
-Verónica López Noguera, mestra de primer cicle d'Educació Infantil (Eivissa-

Formentera).
-Raúl Lázaro Calventos, en representació dels equips d'atenció primerenca (EAP

Eivissa - Formentera).
-Maria Isabel Llinás March, com a experta en les funcions pròpies d'aquesta
comissió (Mallorca).
-Magdalena Mesquida Lluch, mestra de primer cicle d'Educació Infantil (Menorca).
-Joana Pinya Aguiló, com a experta en les funcions pròpies d'aquesta comissió
(Mallorca).
-Marta Sousa Planici, com a experta en programes d'acompanyament familiar
(Mallorca).
-Catalina Quetglas Sureda, com a experta en les funcions pròpies d'aquesta
comissió (Mallorca).
-Francisca Roman Alles, en representació dels equips d'atenció primerenca (EAP

Menorca).
-Maria Lluïsa Ortiz Elegido, en representació dels equips d'atenció primerenca
(EAP Mallorca)
- Anna Maria Torres Martín en representació dels equips d'atenció primerenca
(EAP Eivissa - Formentera )
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-Cecília Zamorano Terrasa, secretària, ATD de la Conselleria d'Educació i Formació
Professional

Absents
-Neus Riera Estarellas, directora general de la Primera Infància, Atenció a la
Diversitat i Millora Educativa, excusa la seva absència
-Francisca Tomàs Vidal, mestra de primer cicle d'Educació Infantil (Mallorca).
-Cristina Gomila Pons, com a experta en programes d'acompanyament familiar
(Menorca), excusa la seva absència

Ordre del dia

1. Lectura de la reunió anterior

2. Presentació nous membres de la Comissió de Coordinació Educativa

3. Pla de formació previst per al 2023-24

4. Projecte d'investigació i anàlisi de la utilització de les pantalles en els infants

de 0-6 anys

5. Torn obert de paraula

Documentació que s'aporta

- Presentació-guió dels punts de seguiment dels punts de I'ordre del dia
- Presentació de la formació pel curs 2023-24

Desenvolupament de la sessió

1. Lectura iaprovació, si escau, de la reunió anterior

Rosa Mas: dona la benvinguda a les persones assistents i dona pas a confirmar
I'aprovació de I'acta anterior

Cecília Zamorano: explica que l'antiga secretària de la Comissió, a través de correu
electrònic, va enviar l'esborrany d'acta de la darrera reunió que es va fer dia24
d'abril de 2023 i que tots els membres d'aquesta el varen acceptar i no s'hi ha fet
cap més aportació.
Per assentiment de la majoria, queda aprovada I'acta de la sessió anterior

Abans de passar amb el següent punt, na Rosa Mas fa un resum d'algunes
tasques importants que s'estan duent a terme per part de I'IEPI. Parla de la
inversió econòmica i de feina que du la gratuìtat. Aquest curs els ajuts canvien, ja
no es donaran els ajuts de sosteniment nid'escolarilzació, ara només es donaran
els ajuts per infants NEE, infants NEE greument afectats als titulars de la Xarxa
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Pública i Xarxa Complementària i per espais familiars als titulars de la Xarxa

Pública

2. Presentació nous membres de la Comissió de Coordinació Educativa

Es presenten els següents representants a la Comissió de Coordinació Educativa

de l'lnstitut per a l'Educació de la Primera Infància, per un període de 2 anys,
reelegibles:

Membre

1. Marta Sousa Planici

2. Anna Maria Torres Martín

3. Raúl Lázaro Calventos

4. Cecilia Zamorano Terrasa

La primera i segona d'aquestes dues noves membres, Marta Sousa Planici iAnna
Maria Torres Martín, figuren com a professionals amb capacitat reconeguda com
a membres amb experiència en acompanyament familiar en els àmbits de les

funcions pròpies d'aquesta comissió. El seu nomenament es fa en substitució de
na Margalida Planas Torres i Apol.lònia Figuera Rotger, respectivament. Com a

tals, formen part d'aquesta comissió.
El tercer nou membre, Raúl Lázaro Calventos, forma part de l'Equip dAtenció
Primerenca d'Eivissa i Fomentera, i substituiria a Laura Bruck Monteagudo.
La quarta nova membre i secretària d'aquesta comissió, Cecilia Zamorano
Terrasa, forma part de l'equip de l'lnstitut per a l'Educació de la Primera Infància i

substituiria a la secretària d'aquesta comissió, Júlia Muñoz Ametller, que fins al

mes de setembre de 2023 formava part de ITEPI i també d'aquesta comissió de
coordinació educativa

3. Pla de formació previst per al 2023-24
Veure document de la presentació adjunt
-Rosa Mas presenta el pla de formació, i el desenvolupa Cecília Zamorano.
Es fa especial esment a la formació de documentació de centre i dels espais
familiars de criança ja que entre els membres de la comissió hi ha algunes
ponents d'aquestes formacions.
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-Anna Torres comenta la importància de I'acompanyament que s'està realitzant a

través de les formacions ja que el canvi de Llei ( LOMLOE, Llei orgànica del 29 de
desembre de 2020)fa que alguns docents se sentin perduts

5. Projecte d'anàlisi de l'ús de les pantalles en infants de 0-6 anys en
col.laboració amb la UIB

Justificació del projecte

L'Institut per a l'Educació de la Primera Infància ha detectat la necessitat de
fer un estudi sobre l'impacte resultat de la sobreexposició de la primera
infància a les pantalles

2. Tot sovint s'utilitzen les pantalles pertenir entretinguts als infants i

aconseguir que s'adormin, es calmin o no es belluguin. Aquests aparells es

converteixen en eines que alleugen de forma fàcil les criatures de
l'avorriment i/o I'estrès. Els infants deixen de plorar, de queixar-se o de
moure's. La pantalla segresta la seva atenció i els pares poden
reduir el grau d'atenció que hi posen

3. A la nostra societat hi ha un gran desconeixement dels efectes
contraproduents que té l'exposició dels infants a les pantalles de forma
abusiva i continuada, especialment abans dels 6 anys

4. Aquest estudi/anàlisi pretén dur a terme actuacions d'anàlisi de l'ús de les
pantalles en infants de 0 a 6 anys de les Illes Balears. Prioritzant la recerca
de dades relatives altemps davant les pantalles i els continguts demandats

- Queta informa de com s'està duent a terme aquest tema a través de Tallafocs, a

Menorca: xerrades amb les famílies, escoletes lliures de pantalles, es va iniciar a

partir d'una formació rebuda per part de I'IEPI
-Rosa Mas dona importància a la investigació iestudi per poderfonamentar unes
instruccions per tal de limitar o ordenar l'ús de les pantalles a les escoletes
-Anna Torres opina que sempre és millor donar alternatives a les pantalles a
prohibir-les
-Lluïsa aporta la idea de contactar amb Sanitat ja que són una font d'influència
directa a les famílies, troba que haurien de col.laborar en la sensibilització de les
famílies respecte a aquest tema
-Joana Pinya corrobora la idea i en referència a I'estudi sobre l'impacte de les
pantalles en la primera infància opina que talvegada es podrien dedicar les

energies a cercar alternatives, com els espais familiars, la creació d'espais verds,
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parcs, etc. perquè ja hi ha gran quantitatd'estudisfets sobre les pantalles itots
ells desaconsellen el seu ús.
-Rosa comenta la necessitat de col.laborar amb altres conselleries i els

ajuntaments

6. Torn obert de paraula

- Rosa Mas explica que s'obrirà una nova convocatòria d'ajuts de reconversió de
guarderies privades per passar a ser de Xarxa Complementària i/o Concerts
educatius
- Queta demana pel cas de l'autorització de Pitufilandia, Rosa contesta que s'han
d'anar estudiant tots els casos per veure si hi ha la manera que puguin entrar.
-Catalina Quetglas com a aportació a la reunió diu que cada centre hauria de fer
petites experiències, que siguin reals, afegeix que la societat canvia molt
ràpidament, no ens podem aturar. Anima a fer petites accions cada curs, encara
que sigui un petit detall, però materialitzant...També reivindica els jardins
d'infància, escoletes amb arbres...
-Queta diu que IEPI ha de fer una aturada amb els infants NEE greument afectats,
han llevat algunes aules UECCO...

-Rosa Mas diu que enguany es mantindran els Ajuts de Xarxa Pública iXarxa
Complementària per NEE greument afectats. És un tema que es podrà estudiar
però s'ha de tenir en compte que actualment s'ha de fet una gran inversió en la
Gratuitat i que hi ha damunt la taula la necessitat d'augmentar el nombre de
professionals dels EAPS de manera significativa
- Queta proposa que siguin els Consells o ajuntaments que ho puguin assumir
- Rosa hi està d'acord, s'hauria d'iniciar col'laboracions també als espais familiars
de criança
-Queta explica que abans es distribuien millor els recursos als equips de suport,
Proposa: si I'infant que rep suport no va a I'escoleta, es podria enviar el suport a
un centre que ho necessiti
-Rosa Mas diu que es tendrà en compte la proposta

La directora de I'IEPI aixeca la sessió, de la qual com a secretària, estenc aquesta
acta

La secretà Vist i plau
La directora de I'IEPI

Cecíl ia Zamora no Terrasa

C, del Ter, 16

07009 Palma

Tel. 971 17 77 79
dgpice.caib.es

as Ramis




